
گروه اقتصادی - بعد از گذشــت بیش از دو ســال از اجرای طرح نهضت 
ملی مسکن، هنوز بسیاری از سازندگان چشم انتظار دریافت تسهیلات ساخت 
مسکن هستند. این روزها شاهد بی رمقی در حوزه ساخت وساز هستیم و بسیاری 
از ســازندگان با توجه به هزینه های ســاخت انگیزه ای برای ورود به این بازار 
ندارند؛ کمبود مصالح ســاختمانی و همچنین افزایش مدت زمان صدور پروانه 
های ساختمانی از جمله عوامل اثر گذار در رکود ساخت وساز به شمار می رود.

به گفته کارشناسان، شرایط کنونی این بازار نیاز به یک تدبیر اساسی دارد به 
همین منظور دولت  سعی کرده از طریق رایزنی با بانک ها برای پرداخت تسهیلات 
ســاخت، بخشی از مشکلات حوزه ساخت و ساز را برطرف کند اما به نظر می 

رسد که بانک ها در این زمینه همکاری لازم را ندارند.
در همین رابطه روح الله اکبری دستیار ویژه وزیر راه وشهرسازی در حوزه 
مسکن اعلام کرد: در حال حاضر در تلاش هستیم که با تغییر فرمت ساخت مسکن 
و از طریق همکاری با شــرکت های دانش بنیان مدت زمان ساخت مسکن را از 
۳۶ ماه به ۱۸ ماه کاهش دهیم.او ادامه  داد: تمامی بانک ها باید تسهیلات ساخت 
نهضت ملی مسکن را پرداخت کنند، این دستور رئیس جمهور است و در قانون 

جهش تولید مسکن هم به این موضوع توجه ویژه ای شده است.
اکبری اظهار کرد: تذکرات لازم به بانک ها برای پرداخت تسهیلات ساخت 
پروژه های نهضت ملی مسکن داده شده و هیچ یک از بانک ها نباید در این حوزه 

بی توجه باشند یا اقدام به پرداخت تسهیلات نکنند.
همچینن علیرضا جعفری مدیرعامل شــرکت عمران شــهرهای جدید به 
باشگاه خبرنگاران جوان گفت: حوزه ساخت مسکن به ویژه در شهرهای جدید 
نیاز به تامین مالی دارد و برای ورود به پروژه های نهضت ملی مسکن باید تمامی 
بخش ها به ویژه بانک ها در حوزه پرداخت تســهیلات همکاری کنند تا شاهد 
تســریع در اجرای پروژه ها باشــیم.او ادامه داد: اجرای پروژه های نهضت ملی 
مســکن در شــهرهای جدید به سرعت در حال انجام است و بخش عمده ای از 
پروژه ها هم در قالب طرح های خود مالکی و از طریق خود متقاضیان  با دریافت 
تسهیلات ساخت اجرا می شود.در شرایط کنونی سازندگان می گویند که برای 
تســریع در روند اجرای  پروژه های ساختمانی باید تمامی دستگاه ها همکاری  
لازم را داشــته باشــند و یکی از بخش هایی که انتظار می رود در این حوزه ورود 
جدی تری داشته باشد  نظام بانکی است.  غلامی یکی از سازندگان گفت: بانک 
ها در پرداخت تسهیلات باید همکاری بیشتری داشته باشند . اکنون برای دریافت 
تسهیلات ۵۵۰ میلیون تومانی باید چندین ماه به دنبال کاغذ بازی در بانک ها باشیم.

همچنین یونسی یکی دیگر از سازندگان می گوید: با وجود آنکه اعلام شده بود 
زمان صدور پروانه های ساختمانی از سوی شهرداری ها به دو ماه کاهش می یابد 

اما باید حداقل ۸ ما تا یک سال دنبال دریافت پروانه ساختمانی باشیم.
با توجه به آنکه اهرم اصلی رونق بازار مســکن و خروج این بازار از رکود، 
افزایش تولید است بنابراین باید تمامی دستگاه ها به ویژه بانک ها همکاری کامل 

برای پرداخت تسهیلات ساخت را داشته باشند.

سازندگان همچنان چشم انتظار 
دریافت تسهیلات ساخت

رییس کمیته حمل و نقل ریلی عنوان کرد:
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اقتصادی

گــروه اقتصــادی- قاچاق در 
اقتصادهــای بیمار، کمــک به وضع 
مالی دولت ها کــرده از این رو گاهی 
در این باره شــاهد سکوت هستیم. بنا 
بر گفته برخی فعالان بازار گوشــت، 
سال گذشــته حدود ۲ میلیون و ۷۵۰ 
رأس گوسفند از کشور به مقصد قطر، 
کویت و… قاچاق شد. عنوان می شود 
نژاد دام های ایرانی و لذیذ بودن گوشت 
آنها ســبب شده تا دام های مولد از این 
کشــورها به مقصد کشورهای دیگر 

انجام شود.
بازار گوشت قرمز دارای نوسان 
بسیاری بوده به طوری که از دی تا  روز 
)۱۶ مــرداد ۱۴۰۲( در کمتــر از ۸ ماه 
گوشت گوسفند ۷۶.۸ درصد )۳۳۰ به 
۵۸۰ هزار تومان( و گوشــت گوساله 
۱۰۰ درصد )۲۵۰ به ۵۰۰ هزار تومان( 
افزایش قیمت را تجربه کرده اســت. 
این تغییرات سبب شده تا مابه التفاوت 
قیمتی آن نســبت به نــرخ پایه برای 
خانوارهای ۳ دهک اول استفاده کننده 

از کالابرگ الکترونیک لحاظ نشود.
پایــه قیمتی ســبد غذایی، نرخ 
اردیبهشــت ۱۴۰۱ بوده بوده که یکی 
از مشــوق های دولت برای تشــویق 
خانوارهای کم بضاعت ایرانی به خرید 
و مصرف اقلام اساسی، پرداخت مابه  
التفاوت نرخ تورمی قیمت ها نســبت 

به نرخ اردیبهشــت سال گذشته است 
کــه این امر تا پایان ســال مبنا خواهد 

بود. ۱۱ قلم مشــمول خرید کالابرگ 
الکترونیک شــامل برنج، قند و شکر، 

حبوبات، گوشــت مرغ، گوشت قرمز 
منجمد، روغن مایع، ماکارونی، ماست 

کم چرب، شیر کم چرب، پنیر UF و 
تخم مرغ می شــود که به گفته معاون 
رفاه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
قیمت گوشــت قرمز دارای نوســان 
بســیاری بوده و پرداخت نرخ تورمی 
مابه التفاوت با قیمت پایه، شــامل این 

یک قلم نمی شود.
اقدامات در دست انجام

مجتبی عالی، مدیرعامل اتحادیه 
سراســری دامداران کشــور درباره 
مدیریــت توزیــع گوشــت قرمز و 
ساماندهی بازار پیش تر به مهر گفته بود، 
تنظیم بازار به اتحادیه دامداران واگذار 
شــده و تلاش می شــود که تا ۱۰ روز 
آینده آرامش نســبی در بازار گوشت 
قرمز برقرار شود. در حال حاضر بیش 

از ۱۰ روز از ایــن موضوع می گذرد. 
خبرنگار مهر در ادامه پیگیری موضوع 
ساماندهی بازار گوشت به سراغ عالی 
رفت. وی در پاسخ به این پرسش مهر 
که تا امروز چقدر بازار گوشــت قرمز 
ساماندهی شده اســت، گفت: مدت 
کوتاهی اســت که تنظیم بازار گوشت 

قرمز به اتحادیه دامداران ســپرده شده 
و تمام تلاش این است که بازار تأمین 
باشــد و قیمت ها به ثبات برسد. طی 
این ۱۰ روز اقدامات لازم انجام شــده 
تا خوراک مورد نیاز بازار فراهم شود.

وی افزود: یکی از این اقدامات، 
واردات گوســاله پایه پــروار بوده و 
دیگری تأمین نهاده هــای دامی مورد 
نیاز دامداران برای پروار دام ســبک و 

سنگین است.
امــا و اگرهای ســاماندهی 

بازار گوشت قرمز
مدیرعامــل اتحادیه سراســری 
دامــداران کشــور اعلام کــرد: طی 
تفاهم نامه ای که قرار اســت اتحادیه با 
شرکت پشتیبانی امور دام داشته باشد، 

نهاده های دامی مورد نیاز از این طریق 
تأمین و در اختیار دامداران قرار خواهد 

گرفت.
وی اظهار کــرد: اگر این امور به 
درستی انجام شود در ۴ تا ۵ ماه آینده، 
بازار گوشــت با محصولات داخلی 
تأمین می شود و نیاز به واردات گوشت 

منجمد نخواهد بود.
عالی با اشاره به دستور خرید دام 
پایه پروار گفت: دام سنگین پایه پروار 
قرار است در وزن های مختلف ۲۰۰ تا 
۴۰۰ کیلو گرمی خریداری شود. عرف 
کشتار گوساله با وزن ۵۰۰ تا ۵۵۰ کیلو 
گرم بوده که معمولاً اگر خوراک خوب 
باشد روزانه یک کیلو به وزن دام اضافه 

می شود.
وی افــزود: در برخی نژادها این 
مقــدار به ۱.۵ کیلو گــرم در روز هم 
می رســد. به عنوان مثال اگر تغذیه دام 

با سویا باشد دام زودتر وزن می گیرد.
عالی با بیــان اینکه معمولاً یک 
گوساله ۴۰۰ کیلو گرمی بین ۴۰ تا ۴۵ 
روز )حــدود ۲ مــاه( زمان نیاز دارد تا 

آماده کشتار شود، گفت: البته فراموش 
نکنیم زمانی می توانیم انتظار داشــته 
باشیم بازار گوشت به تعادل برسد که 
در بخش مــرغ و آبزیان نیز عرضه به 
میزان کافی و قیمت ها متعادل باشــد. 
بنابراین چون عوامل مختلفی در تنظیم 
بــازار تأثیر دارد و با توجه به شــرایط 

کشور، قابل پیش بینی نیست که بازار 
در چنــد ماه آینده بــه لحاظ عرضه و 
قیمت چه وضعیتی را خواهد داشت؛ 
امــا امیدواریــم با اقدامــات در حال 
پیگیری، بازار گوشــت قرمز به تعادل 

برسد.
مشکلات دامداران

عالــی در ادامه ســخنان خود به 
معضلات کشاورزان و دامداران اشاره 
کرد و گفت: اگــر نهاده دامی موجود 
باشد جو روانی تأثیر مثبت بر فعالیت 
دامداران داشــته و پرواربندی با حجم 

بالاتری انجام می شود. 
در حــال حاضر دامدار نقدینگی 
ندارد زیــرا قیمت نهاده هــای دامی 
افزایش زیادی داشته و به عنوان نمونه 
نرخ ذرت امســال ۵ برابر شده است. 
از ســوی دیگر بانک ها وام نمی دهند 
زیرا دامداران نتوانسته به تعهدات خود 
عمــل کنند. همچنین قرار بود از محل 
مولدســازی ۳۰ همت )هزار میلیارد 
تومان( به بخش کشــاورزی داده شود 

که هنوز مبلغی واریز نشده است.
مدیرعامــل اتحادیه سراســری 
دامداران کشــور افــزود: قطعی برق 
معضــل دیگر بوده که برای تهویه هوا 
فضــای دامداری هــا، چالش هایی به 

وجود آورده است.
عالــی گفت: معمــولاً روزانه از 
ساعت ۱۰ تا ۱۶ کشاورزان و دامدارها 

با قطعی برق مواجه هستند.

قاچاق دام و نفع اقتصاد بیمار؛

بازار گوشت و اما و اگرهای 
ساماندهی!

مدیرعامل اتحادیه سراسری دامداران گفت: اقدامات در حال پیگیری برای تأمین بازار گوشت قرمز نخست 
واردات گوساله پایه پروار و دیگری تأمین نهاده های دامی از سوی شرکت پشتیبانی امور دام است.

گــروه اقتصادی - شــورای 
بازرگانــی عمان و امریکا یک برنامه 
آگاهی و آموزشــی را بــا تمرکز بر 
توافق تجارت آزاد بین دو کشور راه 

اندازی کرد.
این شورا در بیانیه ای اعلام کرد: 
هدف این پــروژه کمک به تقویت 
روابط تجاری بین دو کشور از طریق 

افزایــش آگاهی و درک از توافقنامه 
تجارت آزاد است.

بیانیــه مذکور افزود: این پروژه 
چند وجهی ابزارها و منابعی را ایجاد 
می کند که به افزایش صادرات عمان 

به ایــالات متحده، افزایــش منابع 
امریکایی، حمایت از سرمایه گذاری 
مســتقیم خارجی و در نهایت ایجاد 
فرصت های شغلی بیشتر کمک می 

کند.

شورای بازرگانی عمان و امریکا 
بیــان کرد: این برنامه از طریق کمک 
مالی سفارت امریکا در مسقط تأمین 
می شــود و اکثر برنامــه ها رایگان 
خواهد بود و شرکت برای همه ملیت 

ها و بخش های تجاری که علاقه مند 
به روابط تجاری بین ایالات متحده و 

عمان هستند آزاد خواهد بود.
این شــورا همچنین تاکید کرد 
کــه توافقنامه تجــارت آزاد بین دو 

کشــور ابزار مهمی بــرای افزایش 
مشــارکت اقتصادی مستمر و ایجاد 
فرصــت  بــرای بنادر، شــرکت ها، 
کشاورزان، تولیدکنندگان و بسیاری 

از ارائه دهندگان خدمات است.

در ایــن بیانیه آمده اســت: دو 
کشور امکان دسترسی بدون عوارض 
گمرکی فوری به خطوط تعرفه ای را 
برای یکدیگر فراهم کرده اند که تقریباً 
همــه کالاهای مصرفــی و صنعتی 

و ۸۷ درصــد از تمام خطوط تعرفه 
کشاورزی را پوشش می دهد.

شــایان ذکر اســت که حجم 
مبــادلات تجــاری بین مســقط و 
واشــنگتن در ســال ۲۰۲۲ بالغ بر 
۴.۲۲ میلیــارد دلار بوده اســت که 
 بالاتریــن رقم در تاریخ دو کشــور 

است.

گروه اقتصادی - وزیر صمت 
در دیدار با معاون صنایع هوانوردی 
وزیر صنعت روسیه، توسعه فناوری 
در صنعت حمل و نقل را موضوعی 
راهبردی برشــمرد و بر اینکه بازار 
ایران و روسیه و بازار منطقه، پتانسیل 

بالایــی برای انجــام همکاری های 
مشــترک اقتصــادی و قابل قبول در 
صنعــت هوانــوردی را دارد، تاکید 

کرد.
به نقل از شاتا، آندره بوگینسکی 
- معــاون صنایع هوانــوردی وزیر 

صنعــت روســیه و تیم همــراه، با 
حضــور در وزارت صمت با عباس 
علی آبــادی - وزیر صنعت، معدن و 
تجارت ایران دیدار و گفت وگو کرد.
در این نشســت کــه منوچهر 
منطقــی- معاون صنایع حمل و نقل 

وزارت صمت و برخی از مدیران این 
وزارتخانه هم در آن حضور داشتند، 
در خصوص توســعه همکاری های 
طرفیــن در حوزه صنعت هواپیمایی 

بحث و تبادل نظر شد.
نشســت،  ایــن  ابتــدای  در 
علی آبــادی گفــت: صنعت حمل و 
نقل، صنعت بســیار مهمــی در دنیا 
به حســاب می آیــد و در این حوزه 
خصوصــا صنایع هوایــی، برخی 
کشــورها تلاش کرده اند تا انحصار 

ایجاد کنند.
وی با بیان اینکه اگر روزی این 
انحصار به صــورت قاطع و موثر در 
دنیا شــکل بگیرد، ابرازهای فشــار 
ناشی از آن ابعاد سیاسی و اجتماعی 
علیه سایر کشــورها، ایجاد خواهد 

کــرد، افزود: این مســاله در صنایع 
دیگــر هم قابل مشــاهده اســت و 
برخی کشورهای صاحب قدرت، از 
نظر ســرمایه گذاری و ایجاد بازار در 
این حوزه، با ســایر کشورها فاصله 
بســیاری گرفته اند.وزیــر صنعت، 
معدن و تجارت ایران، موضوع توسعه 
فــن آوری در صنعت حمل و نقل را 
بحث بسیار مهم و راهبردی برشمرد 
و ادامه داد: امروز روسیه و ایران بیش 
از همه کشــورها این مفاهیم را درک 
کرده انــد زیرا از جانب کشــورهای 
صاحب فن آوری، فشــار سیاســی 
بسیاری را تحمل می کنند. وی با بیان 
اینکه مذاکرات بسیار خوبی در طول 
یک ســال اخیر میان ایران و روسیه 
در صنعــت هوایی صــورت گرفته 

اما نیاز به افزایش سرعت در توسعه 
همکاری هــا در این حوزه اســت، 
اضافه کرد: در یکســال گذشته، دو 
نشســت مهم با مقامات ارشد کشور 
روســیه و چندین بازدید از امکانات 
طرفین در این حوزه داشتم و قرار بود 
همکاری زیربنایی و اصولی میان دو 
کشور آغاز شود انتظار داریم سرعت 
توسعه و پیشرفت همکاری های در 

این خصوص افزایش یابد.
علی آبــادی در این دیــدار بر 
اینکــه بازار ایران و روســیه و بازار 
منطقه، پتانســیل بالایی برای انجام 
همکاری هــای مشــترک اقتصادی 
و قابــل قبول بین دو کشــور در این 
حــوزه )صنعت هوانوردی( را دارد، 
تاکید کرد. وی با اشاره به اینکه برای 

ایــن همکاری احتــرام قائل بوده و 
آن را حمایت و پشــتیبانی می کنیم، 
تاکیــد کــرد: وزارت صمت نقش 
خــود را برای ایجاد و حمایت از این 
همکاری و زمینه ســازی برای بسیج 
تمام ظرفیت های داخــل ایران، در 
توسعه این همکاری ها به کار خواهد 

بست.
طبق اعــلام وزارت صمت، در 
ادامــه، آندره بوگینســکی - معاون 
صنایــع هوانوردی وزیــر صنعت 
روسیه با تشکر از مهمان نوازی ایران 
و توجــه خاص وزیر صمت ایران به 
توسعه همکاری های طرفین گفت: 
اجرایی شدن توافقاتی که در جریان 
دیدارهای مختلف به آن دســت پیدا 
می کنیم، مضوع قابل اهمیت اســت؛ 

هرچند برای اجرای برخی پروژه ها، 
نیازمنــد دریافت تائیدیه از ســوی 

مقامات عالیرتبه دو کشور هستیم.
وی در ادامــه در خصــوص 
همکاری هــای فیمابیــن، میــزان 
ســرمایه گذاری و زمان اجرا اشاره و 
توضیحات جامعی را در مورد شرایط 
لازم برای اجرایی شــدن پروژه های 
مشترک میان طرفین در حوزه صنعت 

هوایی ارائه کرد.
معــاون صنایع هوانوردی وزیر 
صنعت روســیه همچنیــن به ایجاد 
مرکز مهندسی مشترک در ایران اشاره 
کــرد و گفت: این مرکز می بایســت 
براساس تولید یک محصول خاص 
ایجاد شــود که تولید نهایی آن برای 

طرفین سودمند باشد.

برنامه مشترک میان عمان و امریکا پیرامون تجارت آزاد

وزیر صمت مطرح کرد:

پتانسیل های همکاری ایران و روسیه در صنعت هوانوردی

 اگر نهاده دامی موجود باشــد جو روانی تأثیر مثبت بر فعالیت دامداران داشــته و پرواربندی 
بــا حجم بالاتری انجام می شــود. در حال حاضر دامدار نقدینگی نــدارد زیرا قیمت نهاده های 
دامــی افزایــش زیادی داشــته و به عنوان نمونه نرخ ذرت امســال ۵ برابر شــده اســت. از 
ســوی دیگر بانک هــا وام نمی دهند زیــرا دامداران نتوانســته به تعهدات خــود عمل کنند.

گروه اقتصادی - رییس کمیته 
حمــل و نقــل ریلی مجلــس اظهار 
داشــت: اخیرا صنعت فــولاد به دلیل 
حمل بــار از طریق حمل و نقل ریلی 
سرمایه گذاری بر روی خرید لکوموتیو 
کرده  اســت اما در نهایت به دلیل اینکه 
تقاضــا برای حمل و نقــل ریلی زیاد 
اســت در نهایت با کســری شدید در 
بحث ناوگان مواجه هســتیم. احمد 
دنیا مالی، رییــس کمیته حمل و نقل 
ریلی مجلس درباره وضعیت ناوگان 
راه آهن در بخــش واگن و لکوموتیو 

اظهــار داشــت: بحث ما با شــرکت 
راه آهن جمهوری اسلامی ایران درباره 
تعداد زیادی از شرکت های خصوصی 
یا شــرکت هایی با مجموعه های غیر 
دولتی درحال فعالیت هستند، این است 
که وقتی قیمت بلیت را مشمول قیمت 
گذاری می کنید باید مابه التفاوت را هم 
پرداخت کنید وگرنه این شــرکت ها 

دچار مشکل خواهند شد. 
وی ادامــه داد: وقتی قیمت تمام 
شــده بخــش خصوصــی پرداخت 
نشــود و مابه التفاوت را ندهند، بخش 

خصوصی هم امکان سرمایه گذاری را 
نخواهند داشت و وضعیت ناوگان به 

این سرنوشت دچار می شود.
عضو کمیسیون عمران مجلس با 
بیان اینکه امروز یکی از مشکلات بخش 
خصوصی این است که هیچ انگیزه ای 
برای توسعه ناوگان و خرید واگن های 
جدید و لکوموتیو را ندارد، گفت: اخیرا 
صنعت فولاد به دلیل حمل بار از طریق 
حمل و نقل ریلی ســرمایه گذاری بر 
روی خرید لکوموتیو کرده  است اما در 
نهایت به دلیل اینکه تقاضا برای حمل و 

نقل ریلی زیاد است در نهایت با کسری 
شــدید در بحث ناوگان در این بخش 
از حمل و نقل مواجه هســتیم، ضمن 
اینکه متاســفانه در این مدت ناوگان 
جدید قابل توجهی وارد مدار نشــده  
است. رییس کمیته حمل و نقل ریلی با 
بیان اینکه تا زمانیکه این رویه را اصلاح 
نکنیم، وضعیت همین است، تاکید کرد: 
معتقدم در بخش حمل و نقل ریلی به 
بخش خصوصی زور می گوییم و تمام 
شرکت های بخش خصوصی در بخش 

زیادی به شدت ناراضی هستند.

دنیا مالی گفت: این شــرکت ها 
در بخش ریلی ســرمایه گذاری کردند 
و باید بازگشــت سرمایه داشته باشند 
و قیمت هــای دســتوری تنها زمانی 
عملیاتی می شــود که مابــه التفاوت 
هزینه ها به شرکت ها پرداخت شود که 

متاسفانه این اتفاق نمی افتد. 
وی با اشــاره به ضعف مدیریتی 
در شرکت راه آهن جمهوری اسلامی 
ایران ادامه داد: راه آهن یک شــرکت 
مســتقل است و وزیر راه و شهرسازی 
دخالتــی در اجــزای کار آن ندارد و 

راه آهن مجموعه بســیار بزرگی است 
و شرکت های زیادی دارد و باید خود 
مدیرعامل راه آهن برای این موضوع و 
مشکل تدبیری داشته باشد. البته مجلس 
به طــور مداوم بــا بخش خصوصی 
و شــرکت های تولیدکننــده و تامین 
ناوگان در جلســه و مذاکرات اســت 
تا به راهکارهایی برای کاهش فشــار 

مشکلات و رفع آنها برسد.
دنیامالی افزود: اعتقاد دارم درباره 
بحث قیمت گذاری در این حوزه باید 

هر چه سریع تر تصمیم گیری کنیم.

گــروه اقتصادی - بر اســاس 
نتایج پایــش عملکــرد ترانزیت از 
کشــور، تا پایان تیرماه ســال جاری 
مجموعاً ۴ میلیــون و ۶ هزار و ۵۰۰ 
تــن انواع کالاهای غیرنفتی و نفتی از 

قلمروی کشور ترانزیت شده است.
شهریار افندی زاده معاون حمل 
و نقل وزیر راه و شهرســازی درباره 
عملکرد ترانزیت از کشور را در چهار 
ماه نخست سال جاری بر اساس نتایج 
پایش و تحلیل مســتمر انجام شــده 

اعلام کرد.
در ادامــه تصریح کرد: از ابتدای 
فروردین تا پایان تیرماه سال جاری، 
مجموعاً ۴ میلیون و ۶ هزار و ۵۰۰ تن 
انواع کالای نفتی و غیرنفتی از مبادی 
ورودی کشــور به قلمرو ســرزمینی 
وارد و طــی عملیــات ترانزیت، از 
مبادی خروجی کشــور خارج شدند 
که بخش جاده ای سهم ۸۹ درصدی و 
بخش ریلی، سهم ۱۱ درصدی از این 
عملکرد را به خود اختصاص داده اند.

افندی زاده گفت: مقایسه آماری 

عملکــرد ترانزیت در تیرماه ســال 
جاری با مدت مشــابه ســال قبل و 
ســنوات پیشین، حاکی از روند رو به 
رشد این شاخص عملکردی است. به 
نحوی که در این ماه، مجموع عملکرد 
ترانزیــت غیرنفتی و نفتی بخش های 
جــاده ای و ریلی به یک میلیون و ۶۶ 
هزار و ۵۰۰ رسید، که نسبت به تیرماه 
ســال ۱۴۰۱ با عملکرد حدود ۸۰۱ 
هزار و ۳۰۰ تن، افزایش ۳۳ درصدی 

در این حوزه محقق شد.
وی افــزود: بــا توجــه بــه 
ظرفیت هــای فعلی زیرســاخت ها 
و امکانــات در بخــش حمل و نقل 
کشــور، اعــم از پایانه هــای مرزی 
جــاده ای و ریلی، بنــادر، ناوگان و 
سایر تأسیسات ترانزیتی و همچنین 
سیاســت ها، برنامه هــا و اقدامــات 
حاکمیتی و مدیریتی و بعضاً زودبازده 
که در راستای چالاک سازی فرآیندها 
و مطلوبیت سازی مؤلفه های کلیدی 
زمــان و هزینه ترانزیت در دســت 
پیگیری و اجراســت، ظرفیت سازی 

مناســبی جهت ثبــت عملکردهای 
ماهیانه به مراتــب بالاتر در ماه های 
باقیمانــده تا پایان ســال جاری در 
بخش حمل ونقــل و به عبارت بهتر، 
در طرف عرضه خدمــات ترانزیت 
فراهم شــده اســت که بــا توجه به 
افق روشــنی که از تجارت کشــور 
بــه ویژه با کشــورهای همســایه و 
منطقــه و نیز اعضای ســازمان ها و 
برنامه های همــکاری اقتصادی نظیر 
شانگهای، اتحادیه اقتصادی اوراسیا 
و اکو، از ســوی نهادهــا، بخش ها و 
دستگاه های ذیربط در طرف تقاضای 
ترانزیت ترســیم شده است، وزارت 
راه و شهرســازی و ســازمان ها و 
شرکت های تابعه، به عنوان عهده دار 
طرف عرضه و ارائه دهنده خدمات، 
بــه نحــو شایســته ای تقاضاهای 
 موجود و بالقــوه را برآورده خواهد 

ساخت.
معاون حمــل و نقل وزیر راه و 
شهرسازی در پایان تاکید کرد: از آن جا 
که وزیر محترم راه و شهرسازی تأکید 

ویژه ای بر تنظیم روابط حمل ونقل و 
ترانزیتی دو و چندجانبه با کشورهای 
همســایه، منطقــه و فرامنطقه ای و 
اعضــای کریدورهــای ترانزیتی با 
مشارکت کشــورمان، در چارچوب 
نقشه راه مشخص و اهداف عملیاتی 
معین بــا زمان بندی دقیق و اقدامات 

اجرایــی بــا نگاهی جامــع و آینده 
نگــر در همه زیربخش هــای ریلی، 
جــاده ای، دریایی و هوایــی دارند، 
تدوین و تصویب و مبادله اســنادی 
راهبردی در این راســتا، در دســتور 
کار قرار دارد کــه انتظار می رود این 
ابتکار عمل ، از طریــق ایجاد در هم 

تنیدگی بیشــتر دو حوزه ترانزیت و 
تجارت، روابط بین المللی کشور را در 
حوزه حمل ونقل و ترانزیت، روابطی 
هدفمندتر، مؤثرتر و هوشــمندانه تر 
کند، به نحوی که حتی در کوتاه مدت، 
شاهد عملکردهای به مراتب بالاتر در 

زمینه ترانزیت از کشور باشیم.
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